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يتكون هذا البحث من مقدمة، وثمانية فصول، وخاتمة، وفهارس، اشتملت المقدمة على أهمية 

اختياره، ومنهج البحث وخطته، أما الفصول الثمانية فتضمنت دراسة الموضوع، وأسباب 

الآيات المختار من سورة البقرة، وقد جعلت في كل فصل من الآيات بحسب ترابط معانيها، 

فقد أورد في الفصل آية واحدة وقد تكون آيتين، أو أكثر من ذلك، وتضمن كل فصل ثلاثة 

التفسير الجملي، : بالدراية، والثالث: ة، والثانيالتفسير بالرواي: مباحث، المبحث الأول

سبب النزول إن وجد، وتفسير : ويشتمل المبحث الأول على مجموعة من المطالب، وهي

القرآن بالقرآن، وتفسير القرآن بالسنة والآثار، وبيان القراءات المتواترة، ويشتمل المبحث 

التفسير و ،المقاصدو تالتناسب بين الآيا: الثاني على عدة مطالب كذلك، وهي

، أما المبحث الثالث الاستنباطاتو ،أحكام القرآنو ،الأساليب البلاغية، والإعرابو ،اللغوي

فيشتمل على التفسير الجملي للآيات، ثم الخاتمة التي تضمنت أهم النتائج التي توصل إليها 

بكتاب الله عز  -ثاقديما وحدي–الاهتمام العظيم من علماء الأمة : الباحث، التي من أبرزها

وجل، تفسيراً وإعراباً ولغة وإبرازاً لجوانب بلاغته وجميل معانيه واستنباط الأحكام والفوائد 

إنا نحن نزلنا : )وجل منه، إلى غير ذلك من مظاهر العناية به، وهذا مصداقاً لقول الله عز

  ( .9)سورة الحجر، الآية  (الذكر وإنا له لحافظون

 .ثم ختمت بفهارس البحث 
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(Abstract) 

This research contains Introduction, Eight Chapters, Conclusion and 

Indexes. The introduction included the importance of subject, choice 

methods, Methodology and Plan of the research. The Eighth chapters 

included the Scheduled ayat from Al Baqarah Sura, I put every ayat as 

meaning correlation through showing details in chapters, and May chapter 

has one ayah or more as needed. Every chapter contains three sections, First 

Section: Narrated Interpretation, Second: Knowing Interpretation, Third: 

Sentence Explanation. The First section contains package of requirements, 

as : sent down reasons, if found, use the Qur’an interpretation via Holly 

Qur’an, also, via Hadith & Sunnah, show the frequent readings. The Second 

section contains multi requirements, as: the proportionality between Sura & 

Ayat, Meanings, Linguistic Interpretation, Grammar, Rhetorical Styles, Holy 

Qur’an Laws & Educations. The Third section contains Sentence 

Explanation for ayat.After that the conclusion becomes too includes the 

important results of the researcher, as: the great regard of Muslim Scholars 

(previously-currently) toward The Holy Quran via explanation, grammar, 

language, show the rhetoric points and meanings, education the laws and 

interests, etc, According to Allah Almighty tells in Holly Qur’an: (We have, 

without doubt, sent down the message; and we will assuredly guard it). 

Finally, attached the research’s Indexes.  


